
Vážené včelařky, včelaři, milí hosté.

Vítám Vás na dnešní výroční členské schůzi naší Základní organizace Českého svazu včelařů v 
Příboře.  Dovolte předložit Vám zprávu o činnosti za rok 2014.
K dnešnímu dni sdružuje ZO ČSV Příbor 76 členů. Oproti minulému roku je to o 8 více. Těší 
mě to a věřím, že noví včelaři v naší organizaci najdou pevnou oporu pro provozování své 
chovatelské činnosti.
V působnosti naší organizace je také 7 neorganizovaných včelařů, jimž poskytujeme nezbytné 
služby a 2 registrovaní včelaři z jiné ZO.
Máme zastoupení v OO ČSV, kde působí př. Rudolf Vlkovič, Aleš Kneifel a Anna Bahenská.
Výbor ZO pracoval ve stabilním personálním složení:
ing.Jiří Tuza - předseda
Tomáš Sobotka  - jednatel
Jiří Schejbal - referent pro včelí nemoci a nákazy 
Marie Velfelová - hospodář
Anna Bahenská - pokladník
Alena Frýdecká - kulturní referent
Mám radost, že se podařilo vytvořit výbor, který dokáže pracovat efektivně, bez zbytečných 
neúčelných rozporů a v dělné atmosféře. Za sebe mohu říci, že mi bylo ctí spolupracovat s jeho 
členy. Tímto jim chci zároveň i poděkovat za výbornou spolupráci ve prospěch  našich včel, 
nás včelařů a naší ZO. 

V obsazení důvěrníků došlo během roku k několika změnám. K dnešnímu dni jsou důvěrníky:
Libuše Brožová, Alena Frýdecká, Josef Jaluška. Milan Krupa, Jana Pustějovská, Jaromír 
Pustějovský, Alena Ratajová, Jiří Schejbal, Vladimír Šátek, Lumír Šimečka, Jiří Tuza, Roman 
Tomeček, Libor Záruba.

Jako jedni z mála se můžeme pochlubit i tím, že v rámci naší organizace pracuje Včelařský 
kroužek mládeže. Jeho vedoucím je př. Lumír Šimečka. Na naše malé včelaříky můžeme být 
hrdi i proto, že dosahují výborných výsledků v soutěžích mladých včelařů. O tom nás ve své 
zprávě bude podrobněji informovat př.Šimečka.

KRK pracovala ve složení: př. Rudolf Vlkovič jako její předseda s polu s př. Janou 
Pustějovskou a Jarmilou Sedláčkovou..

Výbor spolu s důvěrníky se scházel na svých pravidelných schůzkách vždy první pondělí v 
měsíci aby řešil běžnou agendu chodu ZO i úkoly vyplývající z plnění naplánovaných akcí. 
Členové výboru se zúčasťnovali pravidelných i mimořádných aktivů, pořádaných OO ČSV 
Nový Jičín.  Dílčí podrobné zprávy  týkající se finančního hospodaření, provozu klubovny, 
zdraví včel, administrace, atd. přednesou členové výboru odpovědní za dané úseky.
Nebudu proto zabíhat do detailů a zhodnotím rámcově splnění úkolů které jsme si stanovili 
na rok 2014.

1) Pravidelné schůzky výboru – splněno.
výbor se scházel pravidelně první pondělí v měsíci.

2) Připravit a provést již tradiční včelařský den – splněno 23.8.2014
Včelařský den se vydařil, přálo nám i štěstí, neboť počasí v tom období bylo pěkné 
prakticky jen po dobu konání včelařského dne. Na zdárném průběhu a úspěchu 
příborského včelařského dne u široké veřejnosti se podíleli: př. Sobotka, Velfelová 



Tuza, Filip,Vlkovič, Záruba, Kostelecký, Papáková, Pustějovská, Schejbal, Krupa M., 
Materová, Frýdecká, Seibert O.  Úspěch jsme letos slavili rovněž instalací ukázkového 
úlu, který byl obležen hlavně dětmi, ale i dospělými. Poděkování patří i městu Příbor, 
které nám poskytlo finanční podporu, z níž jsme mohli uhradit pronájem stolů, lavic a 
rovněž hudební produkci.

3) Nákup kvalitních včelích matek-vylepšení genofondu v rámci naší ZO. - splněno.
Včelí matky byly nakoupeny od chovatele matek př.Rajsigla a rozděleny mezi včelaře, 
kteří se aktivně podílejí na práci ZO. Zde bych rád opět poděkoval městu Příbor, neboť 
nákup byl rovněž zčásti hrazen z finanční dotace města. Na organizaci a provedení se 
podíleli př. Tuza a Schejbal

4) Uspořádání zájezdu se včelařskou tematikou.- splněno
Dne 21.6. jsme v počtu cca 20 účastníků navštívili Výzkumnou stanici včelařskou v 
Přerově – Žeravicích, kde proběhla odborná prohlídka pod vedením Dr. Kriega. Na 
organizaci a provedení se podíleli př.Krupa M. a Tuza

5) Ucházet se o dotace z programů vyhlášených městem Příbor a tyto využít na na nákup 
včelích matek a uspoádání včelaského dne -  splněno 
viz: předešlé body 2) a 3) podílel se: př. Tuza

6) Uspořádání odborné přednášky se včelařským námětem – splněno
Přednáška se uskutečnila 31.1. 2015 (organizace a příprava probíhala v r. 2014). 
Přednášejícím byl ing. Pavel Cimala, náš přední odborník na chov kvalitních včelích 
matek. Akce se setkala s neočekávaným zájmem, přišlo cca 80 posluchačů, takže sál byl 
zcela zaplněn. Samotná přednáška se z plánovaných 2 hodin protáhla na hodiny 3. Na 
organizaci a provedení akce se podíleli př. Tuza a př. Velfelová. Je nutno vyzdvihnout i 
oboustranně prospěšnou spolupráci s městem (zast. správkyní sl. Filipcovou), které 
poskytlo zdarma přednáškový sál včetně vybavení v krásném prostředí nově 
zrekonstruované piaristické koleje. Po přednášce vykonala správkyně objektu sl. 
Filipcová prohlídku zrekonstruovaných prostor a vzhledem k účasti mimopříborských 
občanů tak šlo o vítanou propagaci města i prostor piaristické koleje. Vzhledem k 
úspěchu hodláme i nadále poračovat v těchto přednáškách na další zajímavá témata se 
včelařským zaměřením.

7) Kompletní přechod administrace ZO na CIS, provozovaný přes internetové rozhraní 
online. - splněno
Tento úkol nebyl sice předem dán v plánu práce na rok 2014. Jeho splnění však 
vyplynulo z požadavku RV ČSV, který jsme plně podpořili. Přechod na CIS odstraní 
množství papírování a velmi zjednoduší administrativu chodu organizace i interakci s 
okolím (RVČSV, úřady st. správy apod). Na splnění úkolu se rozhodující měrou podílel 
př.Sobotka, který přednse podrobnou zprávu k této problematice.

Mimo tyto úkoly na rok 2014 byly průběžně plněny i ostatní, každoroční, jako např.
8) Organizace zdravotní péče o včelstva v působnosti naší ZO, tj distribuce léčiv, sběr 

zimní měli k diagnostice – plněno průběžně nákazovým referentem př. Schejbalem. 
Poděkování i př. Ratajové, která již 3 rokem nezištně zajistila zasílací umělohmotné 
nádobky na měl.

9) Účast na aktivech OO ČSV – splněno (př. Tuza, Schejbal, Sobotka)
10)  Naši členové, kteří pracují ve vyšších svazových orgánech (př. Vlkovič, Kneifel, 

Bahenská) průběžně informovali výbor o práci.
11)  Podpora Včelařského kroužku mládeže pod vedním př. Lumíra Šimečky.

Jak už jsem zmínil, jsme jednou z mála organizací, kde pracuje i VKM. Nadto se naši 
včelaříci zúčastňují soutěží, kde sklízí nemalé úspěchy. Podrobnou zprávu o činnosti 



VKM přednese jeho vedoucí př. Šimečka.

Hospodaření ZO v minulém roce:
Jsme zájmová, nezisková organiace. Není proto naším cílem zisk ani hromadění finančních 
prostředků. To však neznamená, že bychom měli s peněnzi zacházet lehkomyslně a bezúčelně. 
Se zadostiučiněním mohu prohlásit, že naše hospodaření je v modrých číslech. Prostředky jsme 
vynakládali účelně a hospodárně. Ať už se to týká přímo chovatelské činnosti, nebo provozu a 
zkvalitnění vybavení klubovny. O tom nás koneckonců budou informovat pokladník př. 
Bahenská i hospodář př. Velfelová ve svých zprávách.

Naše činnost v rámci města Příbora
Včelařská organizace v Příboře má dlouhou tradici, v roce 2016 oslavíme 110 let trvání 
včelařského spolku.  Za dobu svého trvání se příborští včelaři stali součástí městského 
společenského a kulturního života. Krom toho, že stále více občanů města využívá možnosti 
nakoupit si český med (nikoliv cizozemkou euronáhražku ze supermarketu) přímo od včelaře, 
jsou tu i další aktivity, které obohacují život města. Viz např. každoroční pořádání včelařského 
dne. Rádi bychom pokračovali  v pořádání odborných i populárních včelaských přednášek a 
navázali i na starší tradici pořádání včelařského plesu.- nově rekonstruovaný Kulturní dům 
jistě bude důstojným místem pro jeho konání.
Sluší se přitom poděkovat městu Příbor za vstřícný přístup k naší ZO, ať už se jedná o finanční 
podporu, poskytnutí prostor k pořádání přednášek i bezplatnou propagaci v městském rozhlase, 
nebo i výhodný pronájem lavic, stolů a stánků při pořádání včelřského dne od TS (organizace 
města).
Rezervu vidím ve spolupráci při provádění výsadby dřevin na městských pozemcích. Hodláme 
se ve větší míře zasadit o to, aby byly vysazovány především včelařsky užitečné dřeviny a byly 
tak hájeny především zájmy českých včelařů i občanů a to bez ohledu na názory úředníků v 
EU.

Včelařský rok 2014
Z předešlého textu vyznívá, že tam, kde jsme mohli běh věcí ovlivnit svou prací se nám 
celkem dařilo. Bohužel není tomu tak i v životě našich včelstev, která podléhají neúprosným 
zákonům přírody, které můžeme poznávat, nikoliv je však ovlivňovat a měnit.
Pokud jde o holá fakta – jarní medná snůška byla slabá, u někoho lepší u jiného téměř žádná. 
Pokud jde o má pozorování, řekl bych že oproti jiným letům bylo v úlech nezvykle hodně včel, 
přesto že nabídka potravy byla poměrně chudá. Bylo i dost rojů. Největším zklamáním ale 
bylo, když namísto druhého medobraní na přelomu července a srpna jsem místo vytáčení medu 
musel začít s krmením. Z lípy tentokrát nebyl ani nektar ani medovice. Medovice nebyla ani ze 
smrků. Medníky byly téměř suché. S touto situací pak souvisí i časté loupeže. Pokud při 
krmení zapomněl včelař zúžit česno, nemělo většinou včelstvo šanci jej ubránit před loupeží 
hladovců, potulujících se(poletujících) krajem. 
Další ránou pak byl průběh podzimu a začátek zimy, kdy všelstva padala zřejmě  v důsledku 
oslabení kleštíkem a následné virozy. Při posledním sčítání pro potřeby RV ČSV (prováděli př. 
Schejbal a př. Sobotka) jsme zjistili úhyn 54 % včelstev v působnosti naší ZO.
O příčinách výše uvedeného se můžeme jen dohadovat, neboť, jak už jsem řekl, příroda se řídí 
svými zákony, dlužno podotknout, že moudřejšími, než jsou ty naše, lidské.  Způsobila to snad 
neobvyklá, teplotně velmi nadprůměrná a suchá zima, nebo zvýšený výskyt kleštíka včelího? 
Já osobně jsem měl podprůměrný výnos medu z jarní snůšky a žádný medný výnos ze snůšky 
letní. Zajímavé bylo, že jsem již v červnu zaznamenal vyhánění trubců z úlu. Nezaznamenal 
jsem nějaký dramaticky vyšší počet kleštíků ve včelstvech, přesto jsem během pozdního léta a 



podzimu přišel o pět včelstev (zatím) a to na tom nejsem v porovnání s průměrem zle. Jsou i 
včelaři, kteří přišli o všechna svá včelstva. Myslím si, že první, kdo by měl zkoumat příčiny 
letošního katastrofálního úhynu včelstev je Výzkumný ústav včelařský v Dole. Necháme se 
překvapit.
V rámci naší ZO jsme již udělali několik kroků, které by nám pomohly překlenout toto nelehké 
období. Předběžně jsem objednal 30 oddělků za výbornou cenu 1000 Kč/ks. V případě, že 
dostaneme dotace na matky, opět, tak jako loni nakoupíme kvalitní matky (nejspíš od př. 
Cimaly). Oddělky i matky poskytneme zdarma, nebo se slevou nebo za cenu nákupu členům, 
dle toho, jak aktivně se podílejí na činnosti ZO.
Chceme rovněž vyzkoušet přípravek NOVOPAX – granule ze dřeva sibiřské borovice (ruský 
cedr), které, používané v kuřáku by měli eliminovat výskyt kleštíka. Nakoupeno je již 100 ks 
balení přípravku. Podrobnosti o použití sdělím v závěru schůze. Nyní jen tolik:
Přípravek stojí v prodejní síti 39 Kč/ks. Dostali jsme množstevní slevu  10 Kč/ks.  Kdo se 
zaváže, že přípravek vyzkouší dle přiloženého návodu a podá o tom písemnou zprávu, dostane 
přípravek se slevou 10 Kč tj za 19,-Kč. Pokud se dotyčný nezaváže k vypracování zprávy, 
dostane přípravek za naši nákupní cenu 29,-Kč
Dalším opatřením je použití gabonových pásek nad rámec pokynů SVS (fumigace + aerosol) 
pro rok 2015 – v kompetenci př. Schejbala, nákazového referenta.
Pro všechny by pak mělo být samozřejmostí dodržování hygienických pravidel chovu, tak 
abychom v co největší míře zabránili úhynům včelstev z nedbalosti včelařů.

Nyní k výhledu do roku 2015
– chystáme opět odborný tematický výlet za poznáním zajímavého místa se vztahem ke 

včelařství
– již tradiční včelařský den proběhne opět koncem srpna (požádáno i o dotaci z města v 

rámci grantu pro spolky)
– jako novinku i navázání na starší tradice uvažujeme o uspořádání včelařského plesu (i v 

závislosti na dokončení kulturního domu)
– zkvalitnění genofondu, ozdravení chovu a překlenutí úhynú nákupem oddělků a matek 

(požádáno i o dotaci z města v rámci programu VFP)
– vyzkoušení nového přírodního přípravku NOVOPAX pro prevenci výskytu kleštíka 

včelího ve včelstvech.
– Pokud budou přiděleny prostředky z výnosů heren na území města:

Plánujeme nákup pastovacího zařízení a 3 ks digitálních vah s dálkovým přenosem dat 
za účelem půjčování členům ZO.
Podrobněji k digitálním váhám: Plánujeme zakoupit 3 ks, ty budou zapůjčeny členům 
na různá stanoviště. Kdo bude momentálně zapůjčenou váhu používat, bude mít za 
povinnost sdílet získaná data (nejlépe prostřednictvím internetových stránek) a tím 
poskytovat cenné údaje i ostatním včelařům 

I v roce 2015, pokud budeme pracovat v té samé sestavě výboru, hodláme hospodařit v 
modrých číslech, vytvářet nezbytnou rezervu, nikoliv však hromadit finanční prostředky. Dále 
chceme posílit zázemí, které poskytuje ZO svým členům, pracovat na tom, aby se co největší 
počet členů aktivně podílel na činnosti ZO. 
V roce 2016 oslaví náš včelařský spolek již 110 let svého trvání. Svou činností tak navazujeme 
na tradice svých předků, sahajících nejen oněch 110 let zpět, ale ještě dál. Vždyť jedním z 
nejdůležitějších obchodních artiklů slovanské Velké Moravy byl právě včelí med a vosk. Byla 
to Velká Morava, na jejíchž základech vybudovali svou státnost Češi, Slováci, Poláci ale i 
Maďaři. Chraňme tedy desítky staletí zpět sahající odkaz našich předků, naše slovanské zvyky 



a tradice. Ty zůstanou a nikdy nás nezklamou i když EU, NATO a jiné nebezpečné organizace 
do nichž jsme byli zákeřně vmanipulováni, dříve či později skončí.
Závěrem Vám přeji pevné zdraví, duševní pohodu a silná a zdravá včelstva, která nám budou 
poskytovat množství kvalitního českého medu.

Děkuji Vám za pozornost, ing.Jiří Tuza, předseda ZO


